
 

   
Referat 60. møde i Grønt Forum 
 
Afholdt onsdag den 23. august 2023 på Kongskilde Naturcenter. 

 

Deltagere  
Formand, Leder Natur og Miljø Sofie Hjelm Byrnak  
Sekretær GF, Teknik, Miljø og Drift Line Strandholm Magnussen 
Danmarks Jægerforbund  Stig Egede Hansen  
Danmarks Naturfredningsforening Niels Hilker 
Danmarks Sportsfiskerforbund vakant  
Dansk Ornitologisk forening  Lene Smith 
Dansk Skovforening  Jens Kristian Poulsen 
Friluftsrådet   Jette Kruse 
Naturvejlederforeningen  Kirsten Blicher Friis 
SF´s miljøgruppe  Henrik Rasmussen 
Sorø Kodriverlaug  Michael Torp  
 
Afbud 
Gefion/ Dansk Landbrug   Kurt Pedersen 
Naturstyrelsen Storstrøm  Elly Andersen 
Sorø Ridesti Laug  Tina Bratajka 
 
Gæst 
Sara Elizabeth Elsborg Eriksen, spildevand- og vandløbsmedarbejder 
 

 
 

1. Velkomst, dagsorden og referat. 
Referat fra sidste møde blev godkendt. Godkendte referater fra tidligere møder ligger her https://soroe.dk/poli-
tik/raad-og-naevn?via=Searchresultclick. 
 

2. Orientering fra forvaltningen 
Sidste dag for høring til Kommuneplan 2023-27. På opfordring orienteres om budgetproces, hvor katalog for bud-
getønsker og mulige spareforslag er udarbejdet pr. fagcenter. Grønt Forum udtrykte beklagelse over, at Naturcen-
tret, endnu en gang er på listen over spareforslag under Børn og Familier, trods gentagende politisk opbakning 
siden første sparerunde i november sidste år. 
Opfølgning på Grønt Forums uddelte midler er, at alle projekt undtaget et er under udførsel eller afsluttet. Kun Na-
turbørnehuset i Munke Bjergby afventer politisk behandling af budget i oktober, før de beslutter at går videre med 
en Sansehave. 
 

3. Gennemgang af Vandområdeplanerne 2021-27 
Sara fortalte om vandområdeplanernes historik, indhold og indsatser i Sorø. Præsentation vedlagt referatet. 

 
4. Natura 2000–planer 2022-27 

Line fortalte om naturplanernes indhold og indsatser i Sorø, samt indhold og proces for udarbejdelse af i handle-
planerne for hvert Natura 2000 område. Præsentation vedlagt referatet.  

 
5. Nyt fra Kongskilde Naturcenter 

Kirsten lægger sidste hånd på nyt projekt til Novo Nordisk Fonden. Fremlægger støtteerklæring til underskrift af 
Grønt Forums medlemmer. Projektet omhandler naturviden for 0 - 10-årige, i første omgang for hjemmepasserne, 
som kan foldes ud til daginstitutioner, indskoling og mellemtrin. Desuden forældrerettet læring. 
 

https://soroe.dk/politik/raad-og-naevn?via=Searchresultclick
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Af andre projekter kører pt. Citizens science projekt om søer og vandløb – med indlevering af vandprøver i natur-
centrets udstilling. 

 
 

6. Bordet rundt/ nyt fra foreningerne 
• Lene er med i Naturparkrådet for Naturpark Åmosen (NPÅ). NPÅ vil aktivere et tidligere vandværk ved Tissø. 
• Jens Kristian minder om, at BaneDanmarks projekt med en toglinje gennem Sorø stadig pågår. De to sydlige 

linjeføringer er forundersøgt. 
• Michael orienterer om, at Kodriverne har opsagt samarbejdsaftale om græsning på Flommen og Bimosen, 

bl.a. fordi den nye dyreholder selv foretager det daglige tilsyn. Der er kontrovers om dyreholders græsnings-
metoden. Jens Kristian supplerer derfor med, at Stiftelsen har planlagt et dialogmøde om rotationsgræsnings 
påvirkning af biodiversiteten. 

• Niels fortæller om arrangement på Maglebjerg i mandags, hvor Naturfonden har overtaget ejerskabet. DN vil 
forsætte med frivillige drift og pleje.  

• Kirsten orienterer om, at naturcentret er med ”Sorø Summer” på marked på stationen på lørdag (den 26/8), de 
røde rygsække støttet af Grønt Forum er nu kommet til udlån på Sorø bibliotek (kommer også til Stenlille og 
Dianalund), og endelig er der ”Sank, sans og spis” arrangement den 1/9 på Naturcentret sammen med Sorø 
biblioteket (billetter på hjemmesiden kr. 75). 

 
 
7. Beslutning om Grønt Forums miljøpris 

 
• Indstilling af Kongsgården til årets miljøpris var vedhæftet dagsordenen. Indstillingen blev godkendt. 
• Prisen uddeles på Naturens Dag, som afholdes søndag den 10. september kl. 10-13 på Kongskilde Naturcen-

ter. Grønt Forum aftalte at prisen uddeles kl. 11 bag udstillingen. 
• Michael Torp bestiller skilte. Kirsten sender forslag til forplejning. 
 

8. Tema for dialogmøde med KMU 
 

Næste møde er den 16. november, hvor vi holder fællesmøde med KMU den første time fra 16:30-17:30. Det 
foreslået tema: ”Klimahandling”.  
Michael nævnte, at der på sidste dialogmødet blev talt om klimatiltag såsom ”forældrene væk fra skolevejen – 
børn transporterer sig selv”. Hvis andre kan huske konkrete tiltag, eller forvaltningen har forslag til indsatser, 
som kan diskuteres med KMU, så vil et oplæg være godt. 
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